

DOI: 10.18572/1812-3767-2022-3-29-31

# Правовой статус личности в конституциях Республики Коми

**Плоцкая Ольга Андреевна,**  
доцент департамента международного и публичного права Юридического факультета  
Финансового университета при Правительстве Российской Федерации,  
доктор юридических наук, доцент  
olga.plockaya@mail.ru

В статье рассматриваются особенности правового статуса личности, закрепленного в Конституции Коми АССР 1937 г., Конституции Коми АССР 1978 г., Конституции Республики Коми 1994 г. Особое внимание уделяется сравнительно-правовому анализу основ правового статуса личности, отраженных в Коми-конституциях. Выявляется конституционно закрепленная в 1978 году тенденция начавшегося процесса гуманизации и пересмотра государством отношения к личности.

**Ключевые слова:** правовой статус личности, Конституция Республики Коми, Конституция Коми АССР, компаративистский подход.

## The Legal Status of an Individual in the Constitutions of the Komi Republic

**Olga A. Plotskaya**  
Associate Professor of the Department of International and Public Law of the Law Faculty  
of the Financial University under the Government of the Russian Federation  
LL.D., Associate Professor

The article examines the features of the legal status of the individual enshrined in the Constitution of the Komi ASSR of 1937, the Constitution of the Komi ASSR of 1978, the Constitution of the Komi Republic of 1994. Special attention is paid to the comparative legal analysis of the foundations of the legal status of the individual reflected in the Komi constitutions. The author reveals the trend of the humanization process that began in 1978 and the state's revision of the attitude towards the individual.

**Keywords:** legal status of a person, the Constitution of the Komi Republic, the Constitution of the Komi ASSR, comparative approach.